
پرســـپولیس در یکی از حســـاس ترین بازی های این فصل خود باید روز ششم 
آذرمـــاه بـــه مصـــاف النصر عربســـتان بـــرود. یک بـــرد در این مســـابقه می تواند 
سرخپوشـــان را برای صعود از گروه بســـیار امیدوار کرده و شـــاید هم آرامش را به 
گردان یحیی گل محمدی بعد از پشت سر گذاشتن چند  این تیم برگرداند. شا
روز پر التهاب این روزها با تمرینات ســـخت و ســـنگین به دنبال این هســـتند 
کـــه نتایـــج چند بـــازی اخیر را جبران کرده و مجدد اعتمـــاد هواداران را جلب 
گردانش از فرم مســـابقه خارج نشـــوند امروز عصر  کنند. یحیی برای اینکه شـــا
یک بازی دوستانه با تیم نساجی برای آنها تدارک دیده است. از آنجا که طبق 
اعلام هواشناسی هوای امروز تهران بارانی خواهد بود، این بازی با موافقت هر 
دو تیم در ورزشـــگاه پاس قوامین برگزار خواهد شـــد. به هر حال سرخپوشـــان 
نمی خواهند چمن ورزشـــگاه شـــهید کاظمی کیفیت خود را از دست بدهد. 
گـــر ورزشـــگاه آزادی اجـــازه می داد و شـــرایط چمنش مناســـب بود،  چه بســـا ا
پرسپولیسی ها در این زمین از تیم نساجی میزبانی می کردند. هر چند که گفته 
می شـــود هزینه اجاره ورزشـــگاه پاس بین دو تیم پرسپولیس و نساجی تقسیم 
گفته نماند که سرخپوشان برای بازی امروز ملی پوشان و وحید  خواهد شد. نا
امیـــری را بـــه دلیـــل مصدومیت در اختیار ندارند و احتمال بازی نکردن نبیل 
باهویی برای جلوگیری از تشدید مصدومیت تازه بهبود یافته او  نیز وجود دارد. 

   حضور نماینده باشگاه با چند روز تاخیر
یکنان پرســـپولیس روز چهارشـــنبه هفته گذشته بود که  باز
یـــش یا نماینده او در محل تمرین  منتظـــر حضور رضا درو

تیم شان بودند تا درمورد جریمه کسر 10 درصد و باقی مانده 
پاداش ها ی فصل پیش شان توضیح دهد که این اتفاق رخ نداد 

تا اینکه آنها مجبور شـــدند علیه مدیریت باشـــگاه خود بیانیه تندی 
را صادر کنند. جالب اینکه چهار روز بعد از این ماجرا روز 

گذشته حسین بادامکی در محل تمرین سرخپوشان 
یکنان  حاضر شـــد. همان طور که انتظار می رفت باز

استقبال سردی از معاون باشگاه داشتند و او دقایقی 
بـــا افشـــین پیروانـــی و یحیی گل محمـــدی صحبت هایی را 

داشت. در واقع برخلاف آنچه در خبرها آمده بود هیچ صحبتی بین سرخپوشان 
و معاون ورزشی باشگاه پرسپولیس مطرح نشد. بادامکی به خواسته درویش به 
محل تمرین پرسپولیس آمده بود و در تمرین بیشتر نظاره گر و مشغول صحبت 

یکن سال های نه چندان دور پرسپولیس بود.  با بابک حاتمی، باز

   حمایت از درویش فقط به ادعای سایت باشگاه
هیات مدیره باشگاه پرسپولیس بعد از سپری شدن چند روز جنجالی در این 
باشگاه، عصر روز سه شنبه تشکیل جلسه داد و سایت این باشگاه مدعی شد 
که در این جلسه اعضا از مدیرعاملی درویش حمایت کرده اند. موضوعی که 
یکی دو عضو هیات مدیره چندان آن را تایید نکردند! آنچه مشخص است 

اینکـــه حداقل دو عضو ورزشـــی هیات مدیره باشـــگاه پرســـپولیس اختلاف 
یادی با درویش دارند و شـــدیدا نیز مخالف جریمه کســـر 10 درصد  نظرهای ز
یکنان  یکنان و مربیان تیم شان بوده و این مورد را به خود گل محمدی و باز باز
اســـمی تیم هم اعلام کرده اند. اینکه حالا چرا باشـــگاه پرسپولیس اصرار دارد 
عنـــوان کنـــد هیات مدیره این باشـــگاه حامی درویش اســـت، در نوع خودش 
جالب توجه اســـت. در هر صورت مدیرعامل باشـــگاه پرســـپولیس این روزها 
یکنـــان و مربیان تیمش را پشـــت خود می بینیـــد و نه حداقل  نـــه حمایـــت باز
دو عضو هیات مدیره را؛ اخباری هم که خلاف این موضوع باشـــد را چندان 

نباید جدی تلقی کرد. 

   خبری از حمایت های مالی هوادار متمول نیست
از باشگاه پرسپولیس خبر می رسد که هوادار متمول نزدیک به هشت ماه است 

کمکی به این باشـــگاه حتی برای رســـیدگی به تیم های پایه نداشته است. 
ایـــن در شـــرایطی اســـت کـــه 
گفته می شود این هوادار 

ارتبـــاط گرمی بـــا یکی دو 
گـــر  یکـــن تیـــم دارد و ا باز
قصد داشـــته باشـــد کمکی 
به پرسپولیس کند از طریق 

آنهـــا ایـــن کار را انجـــام خواهد داد. اینکه حالا چه اتفاقاتی هشـــت ماه قبل در 
گاهی پیدا کرده مشخص  باشگاه پرسپولیس رخ داده و هوادار متمول از آن آ
نیســـت اما هرچه هســـت او از مدیریت این باشـــگاه ناراضی اســـت که حتی 
کمک هایش به تیم های پایه را هم قطع کرده اســـت. تیم های پایه پرســـپولیس 
به لطف کمک هوادار متمول فصل گذشته ناهار را در محل تمرین تیم خود 
صرف می کردند که بعد از گذشـــت چند ماه، یکی دو ماهی اســـت که ناهار 
گفته نماند علیرضا بیرانوند تقریبا دو ماه  آنها از محل باشگاه تامین می شود. نا
پیش در یک برنامه تلویزیونی مدعی شد که مدیریت در باشگاه پرسپولیس با 
کمک هوادار متمول آسان است اما به نظر می آید چند ماهی است که خیلی 
سخت شده! در این مورد با خبر شدیم ممکن است با تغییر مدیریت در باشگاه 
پرســـپولیس، هـــوادار متمول 
ی  یت هـــا حما د  مجـــد
مالی اش از این باشگاه را 

ادامه دهد. 

براساس آنچه گاردین نوشته است، باشگاه  اورتون به  دلیل  نقض مقررات مالی به  کسر 
10 امتیاز محکوم شد. همچنین درصورت  شکایت تیم های لیدزیونایتد، لسترسیتی 
و ساوت  همپتون که  به  دلیل  تخلف مالی اورتون در فصل گذشته  به  دسته پایین تر 
سقوط کرده اند، باید ده ها میلیون پوند خسارت  به این باشگاه  ها بپردازد. این سه 
باشگاه ۲۸ روز مهلت  دارند شکایت خود را ثبت  کنند. طبق مقررات  رعایت توازن 
مالی، باشگاه های لیگ برتر انگلیس می توانند طی یک دوره سه ساله حداکثر 105 
میلیون پوند زیان داشته باشند اما برای اورتون 19.5 میلیون پوند بیشتر از حد مجاز 
زیان شناسایی شده است  و به  همین دلیل  10 امتیاز جریمه شده  که  سنگین ترین 

جریمه انضباطی در نظر گرفته  شده  در تاریخ لیگ برتر است. 

   فاصله قانون ما تا قوانین واقعی
این قوانین چقدر با قوانینی که طی فصل جدید با عنوان فیرپلی مالی برای باشگاه های 
فوتبال در نظر گرفته شده تطابق دارد؟ اگر کمی دقت کنیم و قوانین جدید فوتبال ایران 
را در کنار قوانین فوتبال اروپا یا حتی یوفا قرار دهیم، تفاوت کاملا محسوس است. 
هر تیم در لیگ برتر انگلیس در سال می تواند 35 میلیون پوند بیش از درآمد خرج 
کند که طی سه سال 105 میلیون پوند می شود و هزینه بیش از این تخطی محسوب 
می شود. البته استثناهایی در قوانین گنجانده شده که نه تنها مختص بازه زمانی 
یک ساله نیست بلکه سقفی هم در کار نیست. پس موارد وضع شده در این قانون 
به معنی بودجه نیست. بودجه یعنی سند دخل و خرج مالی یک باشگاه طی یک 
سال. مجتبی فریدونی مدیر پیشین فوتبال در این مورد به »فرهیختگان« گفت: »بارها 
گفتم که این قانون هیچ ربطی به قوانین یوفا ندارد، که من اسمش را گذاشتم رعایت 
تـــوازن مالـــی و دوســـتان آن را فیرپلی مالی می نامنـــد! در این قانون هر تیمی به اندازه 
درآمدهایی که دارد هزینه می کند. این طور نیست که سقف مشخص کنند، چون 
درآمدها متفاوت است. یکی رئال مادرید است و یکی ختافه، قرار نیست همه به یک 
اندازه خرج کنند. مثل همین حالا که می بینیم تیم های بالای جدول به مرز بودجه 
رسیدند اما خیلی از تیم ها هنوز نیمی از سقف مشخص شده را هم هزینه نکردند. 
در واقع در اروپا سقف ندارند و می توانند تا میزان بودجه ای که پول درمی آورند هزینه 
کنند.« در واقع براساس قوانین می توانند 70 درصد درآمد خود را خرج هزینه دستمزد 
قرارداد کادر فنی و بازیکنان کنند و بقیه خرج سایر موارد است. استثناهایی هم در 
فیرپلی  مالی اروپا وجود دارد. مثلا تیم ها طی سه سال می توانند 10 میلیون یورو کسری 
داشته باشند. یعنی می توانند تا این حد بیش از درآمدشان هزینه کنند که این برای 
موارد پیش بینی نشده و نیازهای ناگهانی در طول فصل است. البته اگر بعد از سه 
سال این هزینه مضاعف، از سقف تجاوز کند شامل مجازات می شود.  درست مثل 

اتفاقی که برای اورتون افتاد. 

   ضروریات شامل سقف نیست
اورتون ادعا می کند پس از جنگ روســـیه و اوکراین مجبور شـــده مراودات مالی با 
علیشیر عثمانف، سهامدار عمده شرکت  USM  را قطع کند. او با اورتون 15 قرارداد 
تجاری دارد که  مهم ترین آن قرارداد نام  گذاری استادیوم اورتون به  مبلغ ۲00 میلیون 

پوند بوده  اســـت  که  پس  از جنگ اوکراین به  حالت  تعلیق درآمده اســـت . بخش 
عمده زیان مالی اورتون مربوط به  بهره  پرداختی وام هایی است  که  بابت ساخت 
اســـتادیوم دریافت کرده اســـت . هزینه هایی که  به  ادعای اورتون براساس  مقررات  
رعایت توازن مالی نباید در محاسبه  هزینه ها در نظر گرفته  شود. موضوعی که  مورد 
پذیرش کمیسیون نظارت  بر عملکرد مالی باشگاه ها نیست. در قوانین دو مورد 
کادمی استثنا هستند که چون از نیازهای اولیه و از  ساخت استادیوم و توسعه آ
اهداف باشگاه هاست، شامل فیرپلی مالی نمی شود اما در قانون ما فقط ثبت قرارداد 
بازیکنان و کادر فنی لحاظ شده و چون می تواند تعداد اعضای کادر فنی بیشتر از 
تعداد ثبت شده باشد و هزینه های لجستیک نیز لحاظ نشده، اصلا نمی توانیم 
نامش را بودجه بگذاریم بلکه فقط میزان سقف قرارداد بازیکنان و کادر فنی ثبت 
شده است. همین جریمه 40 میلیاردی سپاهان یا 10 میلیاردی پرسپولیس شامل 
این هزینه ها نیست و می توانند پرداخت کنند اما چگونه و از کدام درآمد وقتی 
درآمد و هزینه براساس فقط ثبت قرارداد بازیکنان و کادر فنی لحاظ شده است. 

پرونده  اورتون می تواند الگوی خوبی برای  لیگ خودمان باشد. 

   خسارت حلقه گمشده
همان طور که گاردین مدعی شـــده این باشـــگاه باید به باشـــگاه های متضرری که 
شکایت کردند یا می کنند خسارت پرداخت کند، درحالی که هیچ موردی از غرامت 
در هیچ قانونی از قوانین فوتبال ما لحاظ نشده است. در قوانین فوتبال کشور ما فقط 
این باشگاه متخلف است که مجازات می شود و باشگاه هایی که در نتیجه این 
تخلف متضرر شدند اغلب غرامت دریافت نمی کنند. نمونه اخیرش تخلف باشگاه 
شمس آذر که از بازیکن غیرمجاز استفاده کرد. جریمه و کسب امتیاز فقط شامل خود 
این باشگاه شد و به باشگاه هایی که در نتیجه این تخلف متضرر شدند غرامتی 
پرداخت نشد. در حالی که یکی از مجازات هایی که در یوفا پیش بینی کرده اند، 
، جریمه، حذف از لیگ و از این قبیل است. فریدونی به ما گفت: »کمیته  کسر امتیاز
انضباطی براساس اختیاراتی که دارد یکی از مجازات ها را در نظر می گیرد. تیمی که 
در اثر تخلف تیمی دیگر متضرر می شود، هیچ غرامتی نمی گیرد درحالی که در دیگر 
کشورها اینچنین است. با این حال تیمی که به این تیم  باخته، می تواند با شکایت 

به مراجع بین المللی، به دلیل سقوط درخواست غرامت کند.« 

   قانون تغییرپذیر  ما
به علت نامفهوم بودن قوانین منتشـــر شـــده، تفسیر درستی از مجازات هایی که 
صورت می پذیرد، وجود ندارد. از این رو از ابتدای فصل شاهد تفاسیر متعددی از 
سوی مراجع مختلف نسبت به کسر امتیاز از دو تیم سپاهان و پرسپولیس بودیم. 
، همه از حدس و  این که شـــاکی یک تیم بوده یا چهار تیم یا میزان تخلف چقدر
گمان هاست. اما از صحبت های آقایان این طور به نظر می رسد که هرچه تعدد 
تخلفات بیشتر بوده، جریمه هم بیشتر بوده و به کسر امتیاز انجامیده است. در مورد 
سپاهان تخلفات بیشتر بوده و 4 امتیاز کسر شده درحالی که تخلف پرسپولیس 

کمتر بوده و طبیعی است که کمتر از سپاهان امتیاز کسر شود. 

   تکلیف غرامت فسخ چیست؟
تراکتوری ها وقتی قرارداد پاکو خمز را تمدید کردند بند فسخ یک میلیون دلاری 

را در این قرارداد گنجاندند. فصل قبل، هر بار که خمز به سفر می رفت شایعاتی 
مبنی بر جدایی او و پیشنهادهای اروپایی به میان می آمد. از این رو مدیران این 
باشـــگاه برای اینکه خیال خود را راحت کنند، بند غرامت یک میلیون دلاری 
در صورت فسخ را در آن گنجاندند. غافل از اینکه ممکن است این بند روزی 
به ضرر خودشان تمام شود. حالا تراکتور و خمز به مرحله ای رسیدند که همین 
غرامت سنگین مانعی برای برکناری سرمربی این تیم شده است. اما سوالی که 
، تکلیف این غرامت  پیش می آید این اســـت که در صورت فســـخ قرارداد خمز
چه می شـــود. آیا مبالغ اینچنینی که پیش بینی و ثبت نشـــده اما ممکن اســـت 
در طول فصل به اجرا در آید، شامل سقف می شود؟ فریدونی معتقد است این 
دستورالعمل ایرادات زیادی دارد: »در اصل حسابداری تعهدی وقتی است که 
تعهدی باید ثبت شود، چه این تعهد قبل یا بعد انجام شود. حسابداری دیگری 
داریم به نام حسابداری نقدی که اگر تعهد کنیم تا وقتی پولی رد و بدل نشده، 
جایی ثبت نمی شود؛ چراکه در این نوع حسابداری اتفاقی نیفتاده است. البته 
این جدا از پول رضایتنامه است که در طول فصول مدت قرارداد بازیکن لحاظ 
شـــده اســـت. یعنی اگر بازیکنی در ایران با مبلغ رضایتنامه ۲0 میلیارد برای دو 
فصل منتقل شده باشد، باشگاه میزبان می تواند ۲ تا 10 میلیارد را در قراردادش 

ثبت کند که یکی متعلق به یک فصل اســـت و دیگری برای فصل بعد. این 
قانون در اروپا هم مرســـوم اســـت. موضوع خمز اما خاص اســـت و باید 

ببینیم حسابداری که در تراکتور اعمال می شود تعهدی است یا 
نقدی و مبلغ را چطور ثبت کردند یا اصلا ثبت کردند؟ اما به 

محض اینکه ثبت شود جزء هزینه ها به حساب می آید. 
درنتیجـــه تـــا زمانی که فســـخ صورت نگرفته، شـــامل 

هزینه ها نمی شود.«

   استثنا نداریم
برخی باشـــگاه ها بودجه خالی زیادی دارند 

اما سقف چهار پنج باشگاه اول تا خرخره 
پر شده  است. تا جایی که تعدادی باید از 
قـــرارداد خود بکاهند تا یک قرارداد دیگر 
ثبت شـــود، اما هستند باشگاه هایی که 
از سقف تخطی نمی کنند. همین موارد 
پیش بینی نشـــده باعث شـــده تا هرکس 

از این قوانین تفســـیر خود را داشـــته باشد. 
باشگاه ها براساس آنچه به منافع شان صدمه نمی زند 

قانون را به نفع خود تفسیر می کنند؛ چراکه هیچ مورد و جزئیاتی در این قانون 
لحاظ نشده و می توان به شدت آن را تحت تاثیر قرار داد. قانون تفسیرپذیر 
است و کلا سقف غلط است و می توان جای آن را با درآمد و هزینه عوض 
کرد. آن هم درآمدهای مشخص و جز به جز و هزینه هم به همین شکل. 

فریدونی به ما گفت: »باید در آیین نامه لحاظ می کردند که اگر به دلایل موجه 
بازیکنی مصدوم شد یا اتفاقی ناگهانی رخ داد مثل موردی که برای پرسپولیس 

در رابطه با پورعلی گنجی رخ داد، باید چکار کنند؟ قانون را یک شبه نوشتند و نه آن 
را به متخصصان برای روخوانی و ادیت ارائه دادند و نه حتی هنگام نوشتن 

مشورت گرفتند. می توانستند از یوفا الگو برداری کنند. در مقررات مالی کشورهای 
اروپایی فقط 1۲ صفحه به مواد 70 درصدی پرداخته است که یک باشگاه از کل درآمد 
اجازه هزینه کردن دارد. حتی درخصوص هوادار متمول و کمک هایی که می شود هم 
توضیح داده شده که جزء درآمدهای باشگاه محسوب می شود. هیچ خطایی باقی 
نگذاشتند اما ما فقط یک عدد برای سقف بودجه گذاشتیم که مشخص نیست 
براساس چه مبنایی تعیین شده و چه چیزهایی را شامل می شود. به همین دلیل 
هرکـــس بـــرای خود از قانون برداشـــت خـــود را دارد و این قانون به دلیل ابهامات زیاد، 
تفسیرپذیر است و می شود در شرایطی از سوی هر فردی تفسیر خاص شود. مثل 

». داستان محمد نادری و تراکتور

ابراهیم اشکش، سرمربی تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان در گفت وگو 
برابر  در تیمش  تدارکاتی  دیدار  باره  در خبرنگار »فرهیختگان«  با 
استقلال اظهار داشت: »قبل از هر چیزی از نکونام تشکر می کنم 
ی  که این فرصت را در اختیار ما و باشگاه نفت قرار دادند. این باز
خیلی به درد ما خورده و برای ما خیلی خوب بود. برای استقلال هم 

ی موفقیت دارم.« در ادامه مسیر آرزو
ی می کنید  سرمربی نفت افزود: »وقتی با باشگاه بزرگ استقلال باز
بی این تیم  کتیکی نیز مثل نکونام سرمر بی تا که یک مر و زمانی 
ی  کند. این باز ی می تواند به شما خیلی  است؛ مطمئنا چنین باز
ی  ی هم نزد بچه های ما به وجود آورد. ان شاءالله برگزار یک خودباور
این دیدار در ادامه مسیر برای ما منشأ اثر خیر شود. البته ما به 
ی لیگ دسته اول به میدان  که در آخرین باز یکنان مان  برخی باز
رفتند استراحت داده و در ترکیب از آنها استفاده نکردیم.« اشکش 
ی های تدارکاتی  درباره نتیجه این دیدار یادآور شد: »نتیجه در باز
ی منظم و  یاد اهمیتی ندارد. همین که بچه های ما در این دیدار باز ز
ی را انجام دادند و توانستند مقابل تیم بزرگ استقلال، فرامین  شناور
کتیکی ما را انجام دادند این برای من از نتیجه هم بسیار مهم تر  تا
است.« سرمربی نفت مسجدسلیمان درباره اینکه استقلال را مدعی 
کرد: »به نظرم استقلال با جواد  کید  قهرمانی لیگ برتر می داند، تا
نکونام با توجه به کم و کسری هایی که دارند تا این جای کار فراتر از 
حد انتظار کار کرده اند. البته تیم گردن کلفتی مانند سپاهان می تواند 
گل محمدی و  رقیب سختی برای استقلال باشد، پرسپولیس هم با 
ی های اخیر تا حدودی نوسان داشته اما این همان  گرچه در باز هم ا
گر  تیمی است که در چندسال اخیر یکی از بهترین های ایران بوده و ا
به سرمربی این تیم کمک شود دوباره تیمش را جمع و جور خواهد کرد، 
ی  بنابراین به نظرم از بین این سه تیم معادلات قهرمانی در فصل جار
ی بین او  لیگ برتر رقم خواهد خورد.« اشکش درباره اینکه قبل از باز
و نکونام چه گذشت، گفت: »نکونام از زمانی که در فولاد بوده به ما 
ی های  ثانی بودم باز که در استقلال ملا لطف داشته. او در دورانی 
ی برخی صحبت های غبرفوتبالی  ما را پیگیری می کرد قبل از باز

بین مان رد و بدل شده و یک خوش وبش دوستانه با هم داشتیم.« 
باره وضعیت این باشگاه در رقابت های لیگ دسته اول  ی در و
که داشتیم هیچ وقت از خواسته های  تی  گفت: »با توجه به مشکلا
ی اخیر 13 امتیاز گرفتیم. بهترین  خود عقب نشینی نکرده و از 5 باز
خط حمله و کمترین شکست نیز برای ماست. روند رو به رشدمان را 
یم  یکنان لایق و کادرفنی خوبی دار طی می کنیم. با توجه به اینکه باز
و همدل شدن با مدیریت باشگاه، ان شاءالله بتوانیم در ادامه مسیر 
باعث خوشحالی مردم مسجدسلیمان شویم.« اشکش درباره اینکه 
به نظر می رسد به عنوان یک جنوبی به نام استقلال علاقه مند است، 
ثانی را  کشور نام استقلال ملا که توانستم در  گفت: »افتخار می کنم 
کرده و بر سر زبان ها بیندازم. درواقع یک استقلال جدیدی  پرآوازه 
کشور شده و هنوز  که رکورددار شکست ناپذیری در  کردیم  را تولید 

که هنوز است بعد از ما هم دارد روند خوب خود را طی می کند.« 

حمایت صوری از مدیرعامل قرمزها

کمک هوادار متمول به پرسپولیس قطع شد
 عدم استقبال سرخپوشان از حضور نماینده باشگاه در تمرین

اورتون و مجازات هایش چراغ راه مفسران قانون قراردادها و سقف بودجه

کاش قوانین را از روی دست یوفا می نوشتید

اشکش در گفت وگو با »فرهیختگان«: می خواهیم 
در پایان فصل دل مردم مسجدسلیمان را شاد کنیم

 استقلال با کمبودهایش 
فراتر از انتظار کار کرده است
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